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NOVINKY Z PEFC ČESKÁ REPUBLIKA 
Certifikace spotřebitelského řetězce dřeva 

Dosud necertifikované zpracovatelské a 
výrobní subjekty, které mají zájem o certifikát 
spotřebitelského řetězce dřeva si mohou 
vybrat již mezi 3 certifikačními orgány. Nově se 
ke společnostem BVQI a ČSJ přidala 
certifikační společnost STAVCERT Praha, 
spol. s  r.o., u které v současné době probíhá 
prověřování Českým institutem pro akreditaci 
(ČIA). Akreditaci by měla získat do konce roku 
2003. Společnost STAVCERT se soustřeďuje 
především na certifikaci firem ve stavebnictví, 
odkud je i její první klient společnost 
Resonanční pila, a.s z Chlumce nad Cidlinou. 
Mezi hlavní obory činnosti Resonanční pily 
patří výroba řeziva, hudebních polotovarů, 
lepený program a výroba a montáž vazeb a 
dřevěných konstrukcí.  

Zdroj: Ing. Pavel Hes pefc@pefc.cz  

Kontakty na všechny certifikační orgány 
(abecedně):  
Bureau Veritas Quality International CS, s.r.o. 
Vítězné náměstí 2 
160 00, Praha 6, Dejvice  
tel.: 224 315 447 
email: mail@bureauveritas.cz 
www: www.bvqi.cz 
Kontaktní osoby: Ing. V. Pojer, Ing. M. Skála, Ing. P. 
Šesták 
 

Česká společnost pro jakost 
Novotného lávka 5 
116 68, Praha 1 
tel.: 221 082 241 
email: csq_cert@csq.cz 
www: www.csq.cz  
Kontaktní osoby: Ing. P. Ryšánek, Ing. P.Koten 
 

STAVCERT Praha, spol. s.r.o. 
U Výstaviště 3 
170 00, Praha 7 
tel.: 220 870 268 
email: stavcert@stavcert.cz 
www: www.stavcert.cz  
Kontaktní osoba: Ing. J.Štěpánská, CSc. 
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Foto: Lesnická Práce

Doc. Ing. Ladislav Slonek, CSc 

Zasedání Sněmu PEFC ČR 
Sněm PEFC ČR zasedal ke svému řádnému 
jednání 9. října 2003 v Kostelci nad Černými 
lesy.  
Mezi hlavní projednávané body na Sněmu 
PEFC ČR patřilo: 
• Shrnutí činnosti PEFC ČR a informace o 

průběhu certifikace od zasedání minulé 
Rady. 

• Informace o stavu certifikace lesů v Evropě 
a srovnání fungování a požadavků 
certifikačních systémů u nás a v okolních 
zemích – referát Ing. Morávka. Na referát 
navazovala diskuse o dalším směřování 
PEFC ČR a úkolech, které před námi ještě 
leží. 

• Schválení nových členů PEFC ČR 
(KRNAP a NP Šumava) a s tím související 
nové rozdělení hlasů v komoře vlastníků, 
ke kterému došlo nárůstem členů komory 
vlastníků. 

• Schválení konečného vyúčtování za rok 
2002. 

• Diskuse nad rozpočtem na rok 2004 
hledáním finančních zdrojů na propagaci 
loga PEFC 

 
Nové rozdělení hlasů v komoře vlastníků: 
 Rada Sněm 
LČR 2 7 
VLS 1 3 
SVOL 1 4 
SMPLH 1 4 
KRNAP  1 
NPŠ  1 
Zdroj: Ing. Pavel Hes pefc@pefc.cz  
 
Kontakty na nové členy PEFC Česká 
republika: 
 
Správa Krkonošského národního parku 
Dobrovského 3 
543 01  Vrchlabí 
Zástupce PEFC ČR: Ing. Otakar Schwarz 
Tel.: +420 499 456 300 
Fax: +420 499 422 095 
E-mail: info@krnap.cz  
http://www.krnap.cz 
 
Správa Národního parku a Chráněné krajinné 
oblasti Šumava 
1.máje 260 
385 01 Vimperk 
Zástupce PEFC ČR:Ing. Miloš Fiala 
Tel.: +420 388 450 230  
Fax: +420 388 413 019  
E-mail: sumava@npsumava.cz  
http://www.npsumava.cz  
 

Poděkování Ing. Františku Morávkovi 
Na zasedání Sněmu 
PEFC Česká republika 
odstoupil z pozice 
předsedy komory vlastníků 
lesů i z pozice zástupce 
LČR v PEFC ČR Ing. 
František Morávek, bývalý 
výrobně technický ředitel 
LČR. Jeho funkce v PEFC 
ČR přebírá Ing. Tomáš 
Dohnanský, zástupce 
LČR, s.p. v PEFC ČR. Touto cestou si 
dovolujeme Ing. Morávkovi poděkovat za jeho 
dlouhodobé úsilí při podpoře, propagaci a 
prezentaci certifikačního systému PEFC. 
Zdroj: Ing. Pavel Hes pefc@pefc.cz  

 

Veletrh WOODTECH 
 

V rámci doprovod-
ného programu k 
8. ročníku mezi-
národního veletrhu 
strojů, nástrojů, za-
řízení a materiálů 
pro dřevozpracující 

průmysl WOOD-
TEC pořádaného 

ve dnech 21.-24.10. 2003 se konal 23.10. 
seminář o certifikaci v lesním hospodářství a 
dřevozpracujícím průmyslu. Odborným 
garantem semináře byl Doc. Ing. Ladislav 
Slonek, CSc. z Lesnické a dřevařské fakulty 
MZLU v Brně. 
V průběhu semináře vystoupili:  

� Doc. Slonek, s příspěvkem o historii a 
rozšíření certifikačních systémů v 
lesním hospodářství a dřevo-
zpracujícím průmyslu.  

� Ing. Morávek popsal certifikaci lesního 
hospodářství v ČR a v Evropě a 
provedl vzájemné srovnání fungování 
a požadavků obou hlavních 
certifikačních systémů.  

� Ing. Ryšánek, Ing. Koten a Ing. 
Dubánek představili certifikaci 
spotřebitelského řetězce dřeva a 
informovali účastníky o požadavcích 
pro firmy.  

� Oba zástupci systému PEFC a FSC, 
kteří informovali o fungování 
jednotlivých systémů v ČR. 

V rámci diskuse pak všichni účastníci 
odpovídali na dotazy účastníků 
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NOVINKY Z RADY PEFC 
 
Zprávy z Valné hromady Rady PEFC – 
Lucemburk 31.10.2003 
Dne 31.10. 2003 se konala v Lucemburku 7. 
valná hromada Rady PEFC. Účastnilo se jí na 
70 zástupců členských zemí PEFC a dalších 
lesnicky významných organizací. Předseda 
PEFCC pan Henri Plaunche Gillon, zhodnotil 
úspěchy, které dosáhlo za uplynulý rok PEFC 
na mezinárodní úrovni a zároveň vyzdvihl práci 
jednotlivých členů PEFC. Z Valné hromady 
vám přinášíme několik novinek: 
 

 
Změna názvu Rady PEFC 
PEFC – Programme for the Endorsement of 
Forest Certification schemes, zkráceně 
PEFC Council 
Vzhledem k tomu, že v Radě PEFC bylo 
zastoupeno 26 zemí (6 z nich 
mimoevropských) z 5 různých kontinentů a 
systém certifikace lesů Austrálie a Chile je 
v současné době v procesu schvalování, 
původní název (Pan European Forest 
Certification) již přestal plnit svoji úlohu. Rada 
PEFC proto hledala nový název, který by vzal 
v úvahu celosvětovou působnost systému 
PEFC. Nový název Program vzájemného 
uznávání certifikačních systémů („Program for 
the Endorsement of Forest Certification 
schemes“) tak lépe odráží skutečné poslání 
Rady PEFC. 
Kontakt: http://www.pefc.org  
 
Prezentace pana Pekka Patosaari  

S hlavním příspěvkem 
na Valné hromadě 
PEFC vystoupil pan 
Pekka Patosaari, ko-
ordinátor a tajemník 
United Nations Forum 
of Forests. Pan 
Patosaari zhodnotil 
mezinárodní kontext 
v oblasti propagace 

trvale udržitelného hospodaření. Připomněl při 
tom, že důraz by měl být kladen na 
nezatěžující praktiky v lesích, objasnění 
vlastnických vztahů a přístup k přírodním 
zdrojům. Dále na efektivní sdílení užitku, který 
les nabízí, minimalizaci ilegálních těžeb a 
obchodu s ilegálně vytěženým dřevem a 
v neposlední řadě se zaměřit na biodiverzitu 
v lesích. 
 
Pan Patosaari poznamenal, že trh 
certifikovaného dřeva se stále rozvíjí. Prohlásil, 
že certifikace lesů byla považována za 
prostředek k záchraně světových lesů. Tato 
diskuse se však posunula do oblasti kde 
vnímání veřejnosti je důležitější něž fakta. 
Vyjádřil názor, že současný matoucí stav na 
trhu nemůže dále přetrvávat. Na jedné straně 
zde již existuje potřeba kvalitního konsensu 
mezi systémy, ale jak řekl, PEFC je dostatečně 
silný na to, že nemusí dbát na konečné 
výsledky vzájemného uznávání mezi 
jednotlivými systémy. 
 
Pan Patosaari zastává názor, že PEFC je 
dobrým modelem jako rámec pro vzájemné 
uznávání národních a regionálních 
certifikačních systémů a je proto důvěryhodnou 
zastřešující organizací, která pokrývá národní 
systémy z celého světa, které dodávají na trh 
stovky milionů tun dřeva do dřevozpracujících 
podniků z desítek milionů hektarů 
certifikovaných lesů. 
 
Pan Patosaari dále poznamenal, že nástroje 
podporující trvale udržitelné hospodaření jsou 
v poslední době hlavním bodem diskusí 
mezinárodního lesnického dialogu. V tržním 
kontextu, může certifikace lesů jako 
dobrovolný nástroj významně přispívat trvale 
udržitelnému hospodaření. Vyzval všechny 
k podpoře rozhodování WTO o ekolabellingu, 
které může být oporou dobrovolné certifikace 
lesů. 
 

Polsko – nový člen PEFCC 
Pod záštitou SITLiD (Sdružení lesních a 
dřevařských inženýrů a techniků) požádalo 
Polsko o členství v Radě PEFC. Předseda 
přípravného výboru PEFC Polsko Ph.D. 
Jaroslaw Oktaba představil zájem Polska o 
zařazení do projektu certifikace lesů systémem 
PEFC. Do PEFC Polsko se přihlásilo celkem 
35 organizací včetně sdružení vlastníků a 
jejich organizačních jednotek, nevládní 
ekologické organizace, zástupci zpracovatel-
ského průmyslu, vědy a vzdělávání, obchodní 
svazy a další organizace včetně tisku. 
Schválením se tak Polsko stalo již 27 členským 
státem PEFCC. 
Kontakt: Jaroslaw Oktaba: nscl@ibles.waw.pl 
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Nový impuls komunikaci PEFC  
 

Na valné hromadě se 
představil také nový 
komunikační expert 
PEFC – slečna Maha 
Tissot. Maha má 
zkušenosti z komunikací 
u mezinárodní organizace 
a bude pracovat na 

centrále rady PEFC.  
Jak dále informoval sekretář PEFCC pan Ben 
Gunneberg, od 1.11. 2003 je spuštěna nová 
verze webových stránek PEFFC. Tato změna 
byla vynucena snahou o vytvoření mnohem 
příjemnější a jednodušší struktury webových 
stránek, tak aby návštěvníci stránek mohli 
rychle najít pro ně zajímavé informace. Jedná 
se o pokračování změny v komunikační 
strategii PEFC, která se snaží otevřít pro 
všechny zájemce o podporu trvale udržitelného 
hospodaření v lesích. Nové stránky PEFCC si 
můžete prohlédnout na http://www.pefc.org  

 

Volba nových členů Rady PEFC 
Valná hromada volila novou Radu PEFC, 
neboť stávajícím členům Rady skončilo volební 
období. Složení Rady (předseda, 2 
místopředsedové a 10 členů) je koncipováno 
tak, aby v ní byly zastoupeny všechny 
názorové proudy a regiony členských zemí 
Rady PEFC. Každoročně pak bude 
znovuvolena 1/3 Rady. Sedm nových členů 
doplnili 3, jenž byli znovu zvoleni, stejně jako 
byl potvrzen předseda a oba místopředsedové. 
Je velkým úspěchem České republiky, že její 
kandidát, pan Josef Bartoň-Dobenín byl 
zvolen, aby v Radě zastupoval zájmy zemí 
východní Evropy i soukromých vlastníků lesů. 
Rozhovor a stručný životopis Josefa Bartoně-
Dobenína viz str. 8. 
 

Noví členové Rady PEFC 
 
Jméno navržen (země)  
Henri PLAUCHE 
GILLON 
Hannu VALTANEN 
Christian BRAWENZ 
Phil DAVIES 
Michael CLARK 
Paul WOODING 
Ulf OSTERBLOM 
Hans KOPP 
Marian FREIHERR 
von GRAVENREUTH 
Josef BARTON-
DOBENIN 
Sébastien GENEST 
Luis COSTA LEAL 
 
 
Robert SIMPSON 

PEFC Francie 
 
PEFC Finsko 
PEFC Rakousko 
PEFC Velká Británie 
PEFC Finsko (GBR) 
CSA Int. (Kanada) 
PEFC Švédsko 
PEFC Německo 
PEFC Německo 
 
PEFC ČR 
 
PEFC Francie 
Conselho da Fileira 
Florestal Portuguesa 
(Portugalsko) 
PEFC USA 

předseda 
1. místopředseda 
2. místopředseda 
člen rady 
člen rady 
člen rady 
člen rady 
člen rady 
člen rady 
člen rady 
člen rady 
člen rady 
 
člen rady 

 
NOVINKY ZE SVĚTA 
 
Uznání nových systémů 
22.10.2003 začala veřejná rozprava nad 
Italským systémem certifikace lesů. 
Schvalování Chilského systém bude brzo 
následovat. Zástupci Austrálie využili 
slavnostní chvíle na valné hromadě, aby 
předložili žádost na posouzení Australského  
systému. V současné době probíhá výběr 
nezávislého konzultanta.  
Systém certifikace spotřebitelského řetězce 
dřeva v České republice byl prvním 
schváleným systémem podle nových pravidel 
daných minulou valnou hromadou. Všechny 
ostatní systémy  C-o-C, které byly dosud 
schváleny (Belgie, Dánsko, Francie, 
Rakousko, Švédsko a Velká Británie), jsou 
v současné době posuzovány skupinou 
expertů, zda splňují nové požadavky Rady 
PEFC.  
 
Dánsko – vydány první certifikáty 
hospodaření v lesích 
 
13.6.2003 bylo vydáno prvních pět certifikátů 
pokrývajících 5900 ha. 
Na dalších majetcích proces certifikace 
probíhá nyní. Čtyři z pěti certifikátů bylo 
uděleno individuálním vlastníkům a pátý je 
udělen skupině vlastníků, která reprezentuje 
16 majetků. 
Dánské webové stránky byly aktualizovány a 
nyní obsahují více informací. Všechny 
dokumenty jsou nyní k dispozici ke stažení 
včetně informačních brožur. 
 
Kontakt: Tanja Olsen: to@skovforeningen.dk  
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Finsko – vydávání loga PEFC pokračuje 
 
Finský systém poskytuje informace o 
používání loga PEFC. 
Logo PEFC poskytuje ideální příležitost 
lesnickému průmyslu zlepšit marketing výrobků 
ze dřeva pocházejících z lesů certifikovaných 
FFCS (Finnish Forest Certification System). Ve 
Finsku každoročně vstupuje do certifikovaného 
spotřebitelského řetězce 50 mil. m3 
vytěženého dřeva. Spotřebitelský řetězec 
pokrývá produkci 10 milionů m3 řeziva, 2 mil. 
m3 obkladových desek s podílem dřeva, 3 mil 
tun vlákniny, 2,8 mil. tun papíru a 0,5 mil tun 
lepenky. Veškerá tato produkce má potenciální 
přístup k logu PEFC. V roce 2002 bylo logo 
PEFC používáno zejména přímo na řezivo. 
Certifikovaný spotřebitelský řetězec dřeva má 
nyní šest celulózek, čtyři papírny a tři firmy 
zabývající se výrobou lepenky. 
 
Kontakt: Auvo Kaivola: office@ffcs-finland.org  
 
Francie – velká poptávka po certifikaci 
PEFC 
 
Čtvrtina produkce dřeva ve Francii je 
v současné době certifikována PEFC. Stále 
více zpracovatelských firem žádá o certifikaci 
spotřebitelského řetězce dřeva. 
Během několika posledních měsíců PEFC 
úspěšně vede kampaň, která má u distributorů 
zvýšit povědomí o certifikaci dřeva. Výsledkem 
je, že první výrobky certifikované PEFC 
můžete najít na pultech firmy DIY. 
Jako součást propagační kampaně 
zorganizovalo PEFC France informační den ve 
všech regionech země, který se konal 
21.10.2003. Tato akce předvedla praktickou 
ukázku certifikace PEFC pro distributory, kteří 
přispívají k tomu, aby byl systém úspěšný.  
PEFC France vydal newsletter (první číslo ve 
francouzštině), za účelem informování trhu, ale 
byl rovněž distribuován politickým a 
ekonomickým subjektům.  

PEFC France začalo také pracovat na území 
Francouzské Guyany (na jejím území se 
nachází 9 milionů ha tropického lesa ve 
vlastnictví státu). Zatím se jedná o 
experimentální zavedení, do kterého jsou 
zapojeni místní vlastníci. 
 
Kontakt: Stéphane Marchesi: 
pefc.france@wanadoo.fr  
 
Německo – certifikace spotřebitelského 
řetězce v plném proudu 
 
Výměra certifikovaných lesů v Německu 
dosáhla 6 527 036 ha ve vlastnictví 2 413 
obecních lesů, 2 182 soukromých lesů a 792 
lesnických sdružení s více než 200 000 členy. 
 
Celkem 353 firem je držiteli 312 individuálních 
nebo skupinových certifikátů spotřebitelského 
řetězce dřeva, což představuje 249 
obchodníků se dřevem, 76 pil, 7 papíren a 21 
jiných dřevozpracujících podniků. 
 
Logo PEFC je na trhu stále viditelnější. Jako 
příklad uvádíme nabídku zásilkové společnosti 
Schneider, která obchoduje kancelářskými 
potřebami a dárky, která zobrazuje logo PEFC 
na dětské koloběžce vyrobené z buku. Na trhu 
se poptávka po logu PEFC neustále zvyšuje. I 
to, že předseda pracovní skupiny německého 
FSC nechal certifikovat vlastní lesy systémem 
PEFC, je výsledkem poptávky spotřebitelů.  
 
Kontakt: Dirk Teegelbekkers: info@pefc.de  
 

Itálie – certifikační systém schválen 
 
Italský certifikační systém byl schválen PEFC 
Italy 6.8.2003. Byl předložen Radě PEFC a je 
nyní posuzován. 
V Toskánsku bylo certifikováno systémem 
PEFC 3 000 ha bukového lesa jako součást 
pilotního testování italského certifikačního 
systému před jeho předložením Radě PEFC, 
která dosud systém neschválila.  
PEFC Italy získala 3 nové členy: regionální 
správa Emilia Romagna (Střední Itálie), 
konzultační společnost Modulo Uno srl a 
„Agenzia per la Garanzia della Qualita in 
Agricoltura (AQA). PEFC Italy má nyní 40 
členů. 
 
Kontakt: Antonio Brunori: info@pefc.it  
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Rakousko - informační akce „PEFC - 
zodpovědné dřevo„. 
 
PEFC Rakousko zorganizovalo 20.11.2003 ve 
spolupráci s Rakouskou hospodářskou 
komorou informační akci „PEFC - zodpovědné 
dřevo„. Více jak 100 hostů z lesnictví, 
zpracovatelského průmyslu, politiky i 
zahraničních hostů využilo tuto možnost k 
získání informací o nejnovějším vývoji systému 
PEFC. Vedle zajímavých referátů proběhla i 
odborná diskuse a následně vzájemné 
individuální setkání mezi účastníky.  
Podrobnosti z tohoto setkání najdete  v příštím 
Bulletinu 
 
Španělsko – revize španělského 
certifikačního systému dokončena 
 
Po několika měsících intenzivní práce a 
veřejné konzultace by nyní měla být revize 
španělského systému certifikace posouzena 
PEFC. 

Zahrnutí nových materiálů jako je korek do 
certifikace přivítala sdružení pracující v oboru i 
zpracovatelé. Španělsko je s 80 000 tunami 
druhým největším producentem korku na 
světě. Kladně přijata byla také skupinová 
certifikace, protože španělský průmysl je 
reprezentován velkým množstvím malých a 
středně velkých podniků – a tento fakt jim 
umožní snadnější a levnější přístup 
k certifikaci. 
Firma El Grupo Mariano Hervas S.A. jako první 
obdržela certifikát spotřebitelského řetězce 
dřeva. Firma se specializuje na výrobu parket. 
„PEFC je více než jen známka - chránit trvale 
udržitelné hospodaření je nejlepší investicí, 
kterou může lesnický průmysl udělat“, řekl 
Javier Hervas, manager společnosti. 
Region Alicante (jihovýchodní Španělsko) si 
vybral systém PEFC k certifikaci 1 300 ha 
státních lesů sestávajících z piniových lesů a 
typické středomořské vegetace. 
 
Kontakt: Eva Martín Orejudo: 
secretariat@pefc.es  
 

 
Certifikácia lesov podľa systému PEFC na Slovensku 
 
V júni 2002 Lesnícka sekcia ministerstva pôdohospodárstva SR zriadila pracovnú skupinu, ktorej 
úlohou bolo vytvoriť základy pre vybudovanie Národného certifikačného systému podľa PEFC. 
Koordináciou celého procesu bol poverený Lesoprojekt Zvolen. Po svojom vytvorení začala pracovná 
skupina vypracovávať technické dokumenty certifikačného systému PEFC za konzultačnej pomoci 
kolegov z Českej republiky, hlavne NCC ÚHÚL  Brandýs nad Labem a PEFC CZ, ktorým by sme sa 
chceli aj touto cestou poďakovať. 
Na 6. Valnom zhromaždení PEFC v Luxemburgu, 22. novembra 2002, bolo prijaté ZCLS (Združenie 
certifikácie lesov Slovenska) za riadneho člena Rady PEFC. ZCLS prestavuje národný riadiaci orgán 
certifikačného systému PEFC na Slovensku. V polovici roku 2003 prebehlo pripomienkové konanie ku 
technickým dokumentom slovenského systému certifikácie lesov podľa PEFC, čím boli vytvorené 
podmienky pre overenie životaschopnosti daných dokumentov v rámci pilotného projektu.  
 
V súčastnej dobe prebieha interný audit, ktorý je vypracovávaný Lesoprojektom Zvolen. Lesoprojekt  
zriadil v rámci svojej organizačnej štruktúry  NCCL (Národné centrum certifikácie lesov) ktorého 
náplňou práce okrem iného je aj servis a poradenská služba pre žiadateľov o regionálnu certifikáciu. 
 
Pilotné územie regionálnej certifikácie, ktoré bolo určené, je región na strednom Slovensku o výmere 
cca. 66 000 ha. Na tomto území sa uskutoční prvá certifikácia podľa PEFC na Slovensku. Tvoria ho 
LHC (lesné hospodárske celky): Badín, Banská Bystrica, Harmanec, Kyslinky, Očová, Slovenská 
Ľupča, Staré Hory, ŠLP-TU Zvolen. 
Žiadateľom o regionálnu certifikáciu  sú Lesy SR š.p., ktoré obhospodarujú viac ako polovicu daného 
územia. K žiadosti sa pripojilo ďalších 19 neštátnych individuálnych subjektov  v rámci daného 
regiónu. Tieto subjekty spolu s  Lesmi SR š.p. predstavujú dominantných užívateľov daného regiónu 
(obhospodarujú viac ako 56 000 ha lesného pôdneho fondu z vylíšeného regiónu, čo je 85% 
z celkovej výmery LPF tohto regiónu).  
Interný audit je v štádiu zhromažďovania informácií o žiadateľoch a posudzovania týchto informácií. 
Našou snahou je vypracovať pilotný projekt v čo najkratšom termíne, aby sme  mohli poslať technické 
dokumenty slovenského systému certifikácie lesov Rade PEFC do Luxemburgu na potvrdenie a 
vzájomné uznanie, aby od ½ roku 2004 bolo možné vykonávať rutinnú certifikáciu PEFC. 
 
  



Interview s novým členem Rady PEFC a 
předsedou PEFC ČR 
 

Pane předsedo, mohl 
byste se krátce 
představit? 
Po svém návratu 
z emigrace v Kanadě 
jsem se ujal svých 
rodinných majetků, které 
jsem získal v restituci 

(jedná se o významný lesní majetek na 
Náchodsku, středně velká textilka v Náchodě a 
zámek v Novém Městě nad Metují – pozn. 
redakce). Jako významný soukromý vlastník 
lesů jsem od roku 1998 členem a od března 
2000 i místopředsedou SVOL (Sdružení 
vlastníků obecních a soukromých lesů ČR) – 
kde jsem se zaměřil na mezinárodní aktivity, 
na otázku legislativy, politických a 
diplomatických aspektů lesnictví. Od dubna 
2001 zastupuji SVOL v CEPF (Confederation 
of European Forest Owners), kde jsem 
v současné době členem předsednictva. Na 
ministerské konferenci na ochranu lesů ve 
Vídni (březen 2003) jsem vystupoval jako 
zástupce CEPF za východní Evropu. Na 
podzim 2001 jsem byl na návrh komory 
vlastníků zvolen předsedou PEFC ČR.  
Jsem ženatý od roku 1964, mám 3 děti a 6 
vnuků. Mluvím plynně česky a anglicky. 
 
Mohl by jste stručně popsat důvody, které 
vás vedou k takové angažovanosti pro 
české lesnictví? 
Vnímám to jako určité poslání. 13,5% rozlohy 
mých lesů bylo prohlášeno přírodní rezervací a 
to mě přimělo k tomu začít se zajímat o 
lesnickou legislativu a její nedostatky v oblasti  
uznávání vlastnických práv při zasahování do 
ochrany soukromého majetku.  
 
Dočasně se starám o majetek svěřený mi 
mými předky a který je určený mým 
potomkům. Z toho vyplývá, že jim musím 
předat nejenom lesy v pořádku a nepřetěžené, 
ale musím se snažit, aby i právní a 
ekonomické prostředí bylo pro soukromé 
vlastníky lesů co nejpřijatelnější. Z tohoto 
pohledu je certifikace lesů tržním nástrojem 
pro zlepšování hospodaření v lesích a zároveň 
je vhodným marketingovým nástrojem pro 
informování veřejnosti, zákazníků a 
spotřebitelů o ekologických kvalitách výrobků 
ze dřeva a umožňuje spotřebitelskou volbu 
spojenou s preferencí ekologicky šetrných 
výrobků a vyšší spotřebě dřeva.  

 
Proč jste zvolil systém PEFC a nikoliv FSC? 
Jednoduše. Systém PEFC je demokracie, FSC 
je totalita. Systém PEFC bere v úvahu místní 
klimatické podmínky, historii místního lesního 
hospodářství a také společenské zvyky a 
potřeby společnosti. PEFC není 
nekompromisním systémem, kde „jedna 
velikost padne všem“. Systém PEFC je 
dynamický stejně jako lesy o které se stará. 
 
Mohl byste stručně popsat činnost Rady 
PEFC? 
Rada PEFC se zabývá hlavně následujícími 
činnostmi: 
- Stanovení minimálních požadavků (rámce) 

pro rozvoj národních certifikačních 
systémů, 

- Posuzování a schvalování (vzájemné 
uznávání) národních certifikačních 
systémů, 

- Administrace práv k používání loga PEFC, 
- Podpora a propagace certifikace PEFC, 

trvale udržitelného hospodaření a spotřeby 
dřeva jako obnovitelné a ekologicky šetrné 
suroviny. 

- Podpora a koordinace činností jednotlivých 
národních organizací. 

 
Jste prvním zástupce v Radě PEFC, který je 
z východní Evropy. Co to pro Vás osobně 
znamená a jaké Vám z toho plynou úkoly? 
Především je pro mě čest jenom to, že jsem 
byl nominován. Cítím, že moje nominace a 
následné zvolení souvisí se snahou nominační 
komise zpestřit podobu Rady. Zdá se mi, že 
Rada hledá někoho, kdo může poskytnout 
informace a případně rady týkající se oblasti 
střední a východní Evropy. Rada hledá 
osobnost, která zná mentalitu, problémy a 
potřeby tohoto regionu. Předpokládám, že 
moje práce v Radě se bude týkat hlavně 
oblasti poradenství v záležitostech regionu 
střední a východní Evropy a propagovat 
systém PEFC v tomto regionu. 
 
Dovedete odhadnout, jakým směrem se 
bude dále vyvíjet certifikace lesů systémem 
PEFC? 
Systém PEFC může jedině expandovat. Jak 
jsem řekl – systém PEFC je systém 
demokratický, který bere v úvahu místní 
podmínky a společenské potřeby. Systém, 
který je tak zásadový a zodpovědný ve věci 
trvale udržitelného hospodaření a férový 
v otázce spotřebitelského řetězce dřeva. 
Dřevozpracující průmysl a skupiny 
maloobchodníků, které jsou rukojmími v rukou 
nevládních organizací již brzy přestanou 
tolerovat socialistickou a svírající povahu 
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nevládních organizací, které podporují 
fanaticky propagovaný systém. Činnost 
průmyslových podniků, jejichž liberálnost a 
řiditelnost na trhu je omezena, bude omezena 
jen do té doby, dokud si spotřebitel neuvědomí 
jak je s nimi manipulováno. Tento stav zvýší 
expanzi místně řízené, demokratické 
certifikace, která je prováděna systémem 
PEFC. 
 
Kdybyste měl jako člen Rady PEFC 3 
kouzelné oříšky, co by jste si přál? 
Domnívám se, že se ptáte pouze v rámci 
certifikace obecně v rámci systému PEFC 
konkrétně. To není jednoduché. 
Nechci upřednostňovat, ale začal bych 
s demokracií v oblasti certifikace a se 
vzájemným uznáváním zodpovědných 
certifikačních systémů dřevozpracujícím 
průmyslem globálně. Obchodní řetězce jako 
jsou IKEA, OBI, HOME DEPOT atd. se staly 
vězni nadnárodních nevládních organizací a 
vládní nákupní sekce se podřizují vlivu 
Světové banky/Aliance WWF. Co se stane se 
svobodou výběru? 
 
Dalším přáním je, aby jak ministerstva tak 
nevládní organizace uznaly, že zabezpečení 
ostatních mimoprodukčních funkcí lesa není 
zadarmo. Někdo musí zaplatit za vzrůstající 
poptávku bez ohledu na vlastnictví. A ten 
někdo je buď vlastník nebo daňový poplatník 
nebo oba. 
 
Mým třetím přáním, ale ne posledním, je , aby 
ekologičtí fanatikové jak z nebo vně vládních 
institucí uznali, že světové lesy jsou 
dynamický, neustále se měnící (i když pomalu) 
zdroj. Lesy nejsou muzeum pro stromy 
zakonzervované jako nějaké staré sochy, ale 
jsou tu proto, aby byly vychovávány a trvale 
udržovány pro nás a pro příští generace. 
 
Na závěr bych chtěl říci ještě toto: 
Certifikace lesů je nástrojem jehož pomocí je 
zajištěno odpovědné trvale udržitelné 
hospodaření. Certifikace spotřebitelského 
řetězce představuje jistotu pro spotřebitele, že 
výrobky ze dřeva pocházejí z certifikovaných 
lesů. Certifikační systém jako celek je 
odpovědným hospodařením a užíváním 
jednoho ze vzácných obnovitelných přírodních 
zdrojů. 
 
Děkuji za rozhovor.  
Zdroj: Ing. Pavel Hes pefc@pefc.cz  
 
 
 

Přehled stavu certifikovaných lesů 
 
K 31.10.2003 
Národní systém PEFC Certifikované 

ha* 
Certifikáty 

CoC 
Belgický 0 5 
Britský 9 125 10 
Český 1 904 899 42 
Dánský 7 068 0 
Finský 21 910 000 71 
Francouzský 2 657 472 218 
Italský 0 2 
Lotyšský 17 826 8 
Německý 6 544 777 318 
Norský 9 194 000 3 
Rakouský 3 924 000 224 
Španělský 87 898 1 
Švédský 2 306 010 39 
Švýcarský 135 752 0 
CELKEM 48 698 829 941 
* do údaje nejsou zahrnuty firmy, které jsou účastníky 
skupinové certifikace. Číslo zahrnuje individuální a 
skupinové certifikáty  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
PEFC Česká republika 
 
PEFC Česká republika 
c/o Národní certifikační centrum 
Nábřežní 1326 
250 44  Brandýs nad Labem 
 
Tel. 326 900 195 
Fax: 326 902 434 
E-mail: pefc@pefc.cz; 
 www.pefc.cz  
 


